
 
 
 

Udvalget for Fødevarer,  
Landbrug og Fiskeri 

 
Vingsted, den 7. november, 2008. 

 
 
Vedrørende: Anmodning om foretræde for udvalget. 
 
Danmarks Sportsfiskerforbund vil høfligst anmode om foretræde for Udvalget for 
Fødevarer, Landbrug og Fiskeri. 
 
Anledningen er, at ålebestanden i Danmark er meget tæt på at kollapse.  
 
Ålens truede situation har medført, at EU-landene har besluttet, at der skal laves en 
fælleseuropæisk forvaltningsplan.  
 
Den danske forvaltningsplan har netop været i høring, og vi kan desværre konstatere, at 
planen efter vores vurdering ikke vil kunne redde ålebestanden.  
 
Planen lægger blandt andet op til en reduktion i fiskeriindsatsen på 50 % i saltvand – der 
skal altså fiskes med halvt så mange redskaber. Det medfører dog med stor 
sandsynlighed ikke den ønskede reduktion i fangsterne på 50 % 1, som ellers er et af 
delmålene med forvaltningsplanen.  
 
Men selv hvis antallet af fangne ål bliver reduceret med 50 %, vil ålebestanden ifølge 
ICES – Det Internationale Havforskningsråd – fortsætte sin nedgang 2. ICES vurderer, at 
selv en reduktion i fangsterne på 85 % ikke vil medføre den livsnødvendige fremgang for 
bestanden.   
 
Danmarks Sportsfiskerforbund mener derfor – ligesom som ICES – at den eneste 
holdbare løsning er at frede ålen totalt, hvis fremtidige generationer også skal kunne 
fange og spise vilde ål fra danske farvande. 
 
Vi vil gerne have lejlighed til at fremføre vores synspunkter over for udvalget og svare på 
eventuelt opklarende spørgsmål.  
 
 
Med venlig hilsen 
 
 
Kaare Manniche Ebert 
Biolog i Danmarks Sportsfiskerforbund  
 
 
 

                                                      
1 Side 13, Notat, Forvaltningsplan for ål, DTU, december 2007. 
2 Report of the 2007 session of the joint Eifac/ICES Working Group on Eels, September 2007. 


